
سختي هاي كار براي دولت چهاردهم از همان ساعات 
نخس��ت و ترور اسماعيل هنيه در تهران آغاز شد و به 
نظر مي رس��د كه همين روند در ماه هاي گذشته نيز 
ادامه داشته اس��ت. از تلاطم ها و چالش هاي سياسي 
كه ايران مستقيما با آن مواجه بوده تا تغيير و تحولاتي 
كه در هفته ه��اي اخير در منطقه و جه��ان رخ داده 
همگي ش��رايطي را به وجود آورده كه برنامه ريزي نه 
در بلندمدت كه حتي در كوتاه مدت را نيز با اما و اگر و 
چالش مواجه مي كند . با اين وجود دولت در هفته هاي 
گذشته تلاش كرده كه همواره بر دو موضوع به شكل 
همزمان تاكيد كند. از س��ويي لزوم اصلاحات داخلي 
در اقتصاد كه مي تواند بخش��ي از مشكلات سال هاي 
گذش��ته را برطرف كند و از س��وي ديگر تلاش براي 
بهبود روابط بين المللي كه هدف آن كنار زدن تحريم ها 
خواهد بود، دو هدفي كه به شكل همزمان پيگيري آنها 

در دستور كار قرار دارد.
هرچند در هفته هاي آتي و با بازگشت ترامپ به كاخ 
س��فيد بايد منتظر بود تا مشخص شود كه سياست و 
نظر دولت جديد امريكا نسبت به مذاكره با ايران درباره 
مسائل هسته اي چگونه است اما دولت ايران بارها تاكيد 
كرده ك��ه در صورت حفظ عزت و منافع ملي آمادگي 
دارد مذاكرات جدي��د را آغاز كند. اي��ن موضوع روز 
گذشته نيز بار ديگر از سوي معاون اول رييس جمهور 
مورد تاكيد قرار گرفت. او گفت كه ايران براي مذاكره 
محدوديتي ن��دارد ام��ا همزمان تاكيد ك��رد كه بنا 
نيست به اسم مذاكره به ديگران باج بدهد. معاون اول 
رييس جمهور صبح روز )دوشنبه( در بازديد از سازمان 
انرژي اتمي، در ابتدا به نمايش��گاه دستاوردهاي اين 
سازمان رفت و با توضيحات اسلامي - رييس سازمان 
انرژي اتمي - و مديران و كارشناسان سازمان در جريان 
آخرين دستاوردها و پيشرفت هاي صنعت هسته اي 
كشور در حوزه هاي دارو و درمان، كشاورزي، محيط 
زيست، توليد برق و... قرار گرفت و سپس در نشستي 

صميمانه با مديران ارشد اين سازمان شركت كرد.
در اين جلسه بعد از سخنان اسلامي، رييس سازمان 
انرژي اتمي، معاون اول رييس جمهور با تشكر از تمامي 
نيروهاي خدوم، متخصص و دانشمند اين سازمان و با 
ياد و خاطره شهداي هسته اي، گفت: رويكرد »دولت 
وفاق ملي« تعامل و مذاكره س��ازنده براي رسيدن به 
راه حل ه��اي منصفانه و تعامل با دنيا اس��ت و در اين 
ميان، هدف اصلي ما برداشتن تحريم هاي ظالمانه اي 
است كه از سوي غرب ايجاد شده است. عارف گفت: در 
شرايطي كه غرب به كشورهاي وابسته به خود توصيه 
مي كرد كه فناوري هسته اي را توسعه دهند، كشور ما 
را به خاطر توسعه اين فناوري تحريم كردند، ماهيت 
استعماراين است كه بايد خلق و خوي استعماري اش 
را نشان دهد و ما اكنون معيارهاي دو گانه غرب را خيلي 
واضح تر و روشن ترمي بينيم، اما با تمام اين تحريم ها 
و توسل به معيارهاي دوگانه، ازابتداي انقلاب با وجود 
ايجاد مشكلات و فش��ارهاي گوناگون، در برابر ايران 
به جايي نرس��يده اند. وي در ادامه گفت: با وجود تمام 
فشارها ما در صنايع مختلف با پيشرفت روبه رو بوده ايم 
و يكي ازعوامل آن تلاش هاي دانشمندان و متخصصان 
سازمان انرژي اتمي است كه در فناوري »هاي تك« و 
بسيار پيشرفته اي سرآمد هستند كه از ديد ما انرژي 

هسته اي »پدر فناوري پيشرفته ايران« است.
وي در ادامه افزود: ما علاقه مند هس��تيم مسائل مان 
با غرب را با در نظر گرفتن منافع دو طرف حل كنيم، 
مذاكرات با غرب با هدف برداش��ته شدن تحريم هاي 

ظالمانه صورت مي گيرد اما ما بايد در زمينه فعاليت 
صلح آميز هسته اي فعاليت مان را ادامه دهيم و قاطعانه 
اعلام مي كنيم كه به هيچ كس اج��ازه نخواهيم داد 
در مورد موضوعات هس��ته اي و غير هسته اي كشور 
ما دخالت كند. اين ما هستيم كه تصميم مي گيريم 
و بيش از هر چيز براي ما »انس��ان« ارزش دارد. ما به 
قرآن پايبند هستيم كه اگر يك نفر را به ناحق بكشيد 
انگار همه دنيا را كش��ته ايد. عارف ادامه داد: توصيه ما 
اين است كه طرف هاي مذاكره به برجام برگردند، ما از 
برجام خارج نشده ايم و اگر طرف هاي ديگر به برجام 
برگردند ما هم آماده ايم، ايران تعهدات پادماني خود 
را به طور كامل و در تمام زمان ها انجام داده است، ما در 
تمام موارد شفاف بوده و خواهيم بود اما اگر توقع دارند ما 
همه اطلاعات مان را به كساني كه نمي دانيم كارشناس 
هستند يا جاسوس بدهيم اين كار را نمي كنيم، مگر آنها 
در كشورهاي شان به رفقاي خودشان اجازه اين كار را 
مي دهند و مثلا آلماني ها به فرانسوي ها اجازه مي دهد 
كه به هر جايي كه خواس��تند سرك بكشند و بازديد 
كنند؟ اين انتظار بي جا است. معاون اول رييس جمهور 
در ادامه با انتقاد از سوءاستفاده از آژانس اتمي در جهت 
رسيدن به مقاصد سياس��ي غرب گفت: آژانس بايد 
براساس اصول خود و توافق نامه اي كه با ايران داشته، 
به كار نظارت خود بر برنامه هسته اي ادامه دهد، در اين 
صورت ما همواره براي اين كار آمادگي همكاري داريم.

عارف در ادامه با بيان آنكه اخيرا س��خنان بي اساسي 
در مورد فعال نمودن مكانيسم ماشه شنيده مي شود 
گفت: اين موضوع را هزاران بار تجربه كرده اند و هر بار 
قدرت ما را ديده اند، آنها خصوص��ا در دوره ترامپ به 
دنبال اين موضوع رفتند اما خودشان مي دانند كه ما 
با آنكه اهل مذاكره و گفت وگو هستيم اما به هيچ وجه 
باج نمي دهيم. وي افزود: ما اكنون قدرت برتر منطقه 
هس��تيم اما حتي در ابتداي انقلاب ك��ه با كمترين 
تجهيزات به جنگ مي رفتيم كوتاه نيامديم و اين در 
حالي بود كه همه دنيا در مقابل ما ايستاده بودند. معاون 
اول رييس جمهور افزود: ما ممكن اس��ت كه حتي در 
مسائل اخلاقي، فرهنگي و حتي در مسائل حكومتي با 
هم اختلاف نظر داشته باشيم اما وقتي مساله ملي ايجاد 
مي شود، همه مردم به صحنه مي آيند، آنوقت چپ و 
راست و اصلاح طلب و اصولگرا بي معنا مي شود و همه 
مردم پشت سر انقلاب و ارزش هاي انقلاب مي ايستند، 
شما حوادث چند سال اخير را ببينيد، تشييع باشكوه 

شهيد بزرگوار حاج قاسم سليماني را ببينيد.
عارف افزود: البته گاهي خود ما اش��تباه مي كنيم كه 
اين جمع را تبديل به مفرد مي كنيم چون مي خواهيم 
نگاه باندي، گروهي و جناحي را حاكم كنيم، در حالي 
كه ما بايد همان راهبردي را كه در تشييع حاج قاسم 
ديديم دنبال كنيم و اين راهبرد نظام است، اختلاف 
نظر، حركت ايجاد مي كند ولي به شرطي كه اصل را 
فراموش نكنيم، اصل، حفظ مردم است و به عقيده ما، 
يك فناوري بس��يار »هاي تك« حفظ مردم است و تا 
مردم پشتوانه نظام باشند، هيچكسي نمي تواند هيچ 
كاري كند و اين يك اصل مسلم است. وي افزود:  اينكه 
مي گويند مكانيسم ماشه فعال مي شود اگر به اين سمت 
بروند عملا به سمت مرگ كامل برجام رفته اند آنوقت 
ما خودمان منافع خودمان را بهتر مي دانيم، بهتر است 
كه طرف هاي غربي دست از شيطنت بردارند، راهبرد 
ما »اقدام در برابر اقدام« و »عمل در برابر عمل« است 
ع��ارف در ادامه با تقدير از زحم��ات تمامي مديران و 
مسوولان و فعالان سازمان انرژي اتمي گفت: اكنون 

س��ازمان انرژي اتمي در حوزه كاربردهاي سلامت به 
خصوص در درمان بيماري ه��اي لاعلاج و مزمن، در 
حوزه كش��اورزي، در حوزه توليد برق و رفع ناترازي 
برق، در حوزه ش��يرين كردن آب و كاربردهاي ديگر 
نقش بس��يار برجس��ته اي دارد، اما ما بايد اطمينان 
مردم را جلب كنيم كه انرژي هس��ته اي انرژي بسيار 
امني اس��ت و خصوصا در بخش درمان��ي در اين باره 

فرهنگ سازي شود.
در كنار مس��ائل سياس��ي و مذاكرات احتمالا يكي از 
اصلي ترين موضوعاتي كه در داخل براي بهبود اوضاع 
اقتصادي دنبال مي ش��ود، بحث كاه��ش ناترازي ها 
خواهد بود. بزرگ شدن دولت و هزينه هاي گسترده اي 
كه در تمام بخش ها بايد راهي براي آن پيدا مي ش��ده 
باعث ش��ده كه كار در اين بخش س��خت شود و اين 
موضوع نه از س��وي مقامات دولتي كه از سوي ساير 
كارشناسان اقتصادي نيز مورد تاكيد قرار گرفته است.

داود دانش جعفري - وزير اسبق اقتصاد - در جدي ترين 
تحليل خود و درخصوص ريش��ه ناترازي ها گفت: » 
ناترازي در اقتصاد ايران ريش��ه در وابستگي عميق به 
نفت دارد. حدود ۸۰ درصد توليد ناخالص داخلي كشور 
با درآمدهاي نفتي ارتباط مستقيم دارد، به طوري كه 
هر تغييري در اين درآمدها كل بخش هاي اقتصادي را 
تحت تأثير قرار مي دهد. اين وابستگي باعث مي شود 
نوسانات قيمت جهاني نفت بحران زا باشد. به عنوان 
مثال، بين سال هاي ۱۳۸۹ تا ۱۳۹۳ قيمت نفت به طور 
متوسط ۱۰۰ دلار بود، اما در دوره ۱۳۹۴ تا ۱۳۹۷ اين 
قيمت به ۵۰ دلار كاهش يافت و در سال هاي اخير به 
حدود ۷۰ دلار رسيد. در چنين شرايطي، دولت هاي 
نفتي با كاهش شديد درآمدها دچار مشكل مي شوند. 
در ايران، اين چالش با تحريم ها پيچيده تر شده است، 
به طوري كه درآمد نفتي كش��ور به يك سوم تا نصف 
كاهش يافته و ناترازي اقتصادي تشديد شده است.« 

وي اف��زود: »باوجود آگاهي از نوس��انات درآمد نفت، 
برنامه ريزي اقتصادي ايران نتوانس��ته اس��ت راهكار 

پايداري ارايه دهد. طي دو دهه اخير، ابزارهايي مانند 
صندوق توسعه ملي و حساب ذخيره ارزي براي كاهش 
تأثير نوسانات نفتي طراحي شدند. ايده اصلي اين بود 
كه در دوره هاي وفور درآمد نفتي، بخشي از اين منابع 
ذخيره شود تا در زمان كاهش درآمدها به كارآيد. اما 
اين طرح ها در عمل ن��اكام ماندند. دليل اين ناكامي، 
برداش��ت و مصرف منابع ذخيره شده حتي در دوران 
وفور درآمد نفتي بود. اين برداش��ت ها عملا به بودجه 
دومي تبديل شدند كه در همان زمان هزينه مي شد، 
و هيچ ذخيره اي براي مقابله با ش��رايط بحراني باقي 
نمي گذاشت. نتيجه اين چرخه، استمرار ناترازي در 
اقتصاد است.« اين استاد دانشگاه، كرونا را يكي ديگر 
از عوامل ناترازي دانس��ت و بيان كرد: »دوره كرونا به 
عنوان يكي از عوامل تشديدكننده ناترازي اقتصادي در 
ايران عمل كرد. تركيب اثرات كاهش درآمدهاي نفتي 
و بحران كرونا، توليد ناخالص داخلي را به رشد منفي 
۹ درصد رساند. بسياري از مشاغل، به ويژه آنهايي كه 
ماهيت اجتماعي داشتند، تعطيل شدند و خانوارهاي 
زيادي درآمد خود را از دست دادند. اين وضعيت دولت 
را مجبور كرد با وجود كاهش درآمدهايش، هزينه هاي 
بيش��تري براي حمايت از اقشار آسيب ديده و تأمين 
هزينه هاي واكسيناسيون متحمل شود. واكسيناسيون 
به دليل ماهيت ارزي هزينه ها، فشار مضاعفي بر بودجه 
وارد كرد. اين عوامل در كن��ار كاهش كلي درآمدها، 
به افزايش كسري بودجه و تعميق ناترازي اقتصادي 

كشور منجر شدند.« 
عضو مجمع تش��خيص مصلحت نظام درباره عامل 
ديگ��ر ناترازي ها توضي��ح داد: »دخال��ت دولت در 
قيمت گذاري، يكي از عوامل ريش��ه اي در تش��ديد 
ناترازي هاي اقتصادي است. طبق قانون شناخته شده 
عرضه و تقاضا، قيمت تعادلي زماني شكل مي گيرد 
ك��ه عرضه و تقاضا برابر باش��ند. اي��ن قيمت منافع 
توليدكنن��ده و رف��اه مصرف كننده را ب��ه حداكثر 
مي رس��اند؛ اما هنگام��ي كه دولت ها با دس��تكاري 

قيمت ها، به ويژه در جهت كاهش آن، در روند طبيعي 
اقتصاد دخال��ت مي كنند، تقاض��ا افزايش و عرضه 
كاهش مي يابد. اين وضعيت به ايجاد ش��كاف ميان 
عرضه و تقاضا و در نهايت به كمبود كالا منجر مي شود. 
چنين مداخلات��ي اغلب به دليل تصميم گيري هاي 
نظام من��د و فرات��ر از حوزه قوه مجري��ه رخ مي دهد 
و نتيجه آن تش��ديد مش��كلات س��اختاري اقتصاد 
است.« او همچنين گفت: »اين كمبودها هزينه هاي 
سنگيني را بر اقتصاد تحميل مي كنند. براي مثال، 
دولت گندم را با قيمت بالا از كش��اورز مي خرد و آرد 
آن را با قيمتي بس��يار پايين تر عرض��ه مي كند، كه 
تف��اوت آن بار مالي زيادي ايج��اد مي كند. در حوزه 
صادرات نيز الزام بازگش��ت ارز با نرخ پايين دولتي، 
انگيزه صادركنندگان را كاهش داده اس��ت. چنين 
مداخلاتي، علاوه بر تشديد كمبودها، فشار مضاعفي 
بر منابع مالي و كسري بودجه كشور وارد مي كند.« 
وزير اس��بق اقتصاد درخصوص بحران ناترازي برق 
بيان كرد: »ناترازي برق به بحران جدي تبديل شده 
است. دولت گاز را رايگان به نيروگاه ها مي دهد و برق 
توليدشده را با قيمت ۵۰۰ تومان خريداري مي كند، 
اما آن را با ن��رخ ۷۵ تا ۱۵۰ توم��ان عرضه مي كند، 
كه نتيجه آن، زيان مالي و انباش��ت بدهي ۱۰۰هزار 
ميليارد توماني به نيروگاه ها است. از آنجا كه ۵۰درصد 
نيروگاه ها خصوصي هستند، اين زيان انگيزه توليد را 
كاهش داده است. سياست گذاران به دليل نگراني از 
فشار به زندگي مردم، قيمت ها را پايين نگه مي دارند، 
اما تجربه نش��ان داده اس��ت اين روش موفق نبوده 
و قيمت ها افزايش مي يابن��د. راهكار پايدار افزايش 
درآمد خانوارها، نه كنترل مصنوعي قيمت ها است.« 
به اين ترتيب ميراث دشواري كه پزشكيان به ارث برده 
به مراحل حياتي خود رسيده و دولت تلاش كرده كه در 
اين مسير از تمام داشته هاي خود استفاده كند، تلاشي 
كه بايد ديد چه نتايجي در ماه هاي آينده براي كشور به 

همراه خواهد داشت. 
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صنعت هسته اي مي تواند پيشران 
پيشرفت يك كشور محسوب  شود

معاون رييس جمه��ور و رييس س��ازمان انرژي اتمي 
ايران اظهار كرد: به لطف الهي و با حمايت هاي كارساز 
و ژرف نگري مق��ام معظم رهبري )مدظل��ه العالي(، 
دولت هاي مختلف در اين س��ال ها مسير دستيابي به 
پيشرفت هاي فناوري هسته اي را هموار ساخته  و اكنون 
داراي ظرفيت يكپارچه در اين صنعت هستيم و صاحب 
فناوري صلح آميز هسته اي شده ايم. »محمد اسلامي« در 
نشست با »محمدرضا عارف«، معاون اول رييس جمهور 
و هيات هم��راه وي، گفت: در اين مدت رييس جمهور 
محترم و جنابعالي به عنوان معاون اول رييس جمهور 
همواره مشوق صنعت هسته اي بوده ايد و اين حمايت ها 
ستودني اس��ت. وي افزود: صنعت هسته اي مي تواند 
پيشران پيشرفت يك كشور محسوب  شود؛ اين صنعت 
تاثير شگرفي در توسعه علم و فناوري دارد. اسلامي گفت: 
به همين دليل همواره اين صنعت به شدت در انحصار 
بوده و قدرت هاي استكباري اساسا اجازه نمي دهند كه 
ملت هاي ديگر از اين فناوري به راحتي استفاده كرده 
و از آن برخوردار ش��وند. معاون رييس جمهور با اشاره 
به وظايف آژانس بين المللي انرژي اتمي درباره توسعه 
فناوري هسته اي تصريح كرد: آژانس بين المللي انرژي 
اتمي داراي قوانين و مقررات خاصي بوده و موظف است 
كه از كشورهاي داراي فناوري هسته اي پشتيباني كند 
تا همه ملت ها دسترسي آسان تري به فناوري صلح آميز 
هسته اي داشته باشند. اين عضو كابينه دولت چهاردهم 
افزود: متاسفانه اين روند توسط آژانس براي كشور ما به 
گونه اي ديگر تعريف شده است و شاهد تمركز جبهه 
استكبار در اختلال اين مسير هس��تيم؛ آنان همواره 
مانع پيش��رفت ايران بوده اند و اين مساله در حقيقت 
ثابت ش��ده اس��ت. وي ادامه داد: اين درحالي  است كه 
آژانس بين المللي انرژي اتمي بايد گره گشايي كرده و 
با پشتيباني، شرايط دستيابي همه كشورها به فناوري 
صلح آميز هسته اي را فراهم كند. رييس سازمان انرژي 
اتمي ايران با بيان اينكه در بسياري از كشورها اين جريان 
متفاوت است و شرايط كنوني ريشه در دشمني با ملت 
ايران دارد، اظهار كرد: اساس و پشتوانه اين فكر و رويكرد 
در نظام سلطه ريشه دارد. وي ادامه داد: نظام استكبار 
همواره س��عي كرده  تا با پرونده س��ازي هاي مستمر و 
هياهو مانع از پيشرفت هاي صلح آميز هسته اي جمهوري 
اسلامي ايران شود و در اين س��ال ها پرونده هسته اي 
ايران را با جوس��ازي دنبال كرده  و براي ايران مزاحمت 
ايجاده كرده اند. اس��لامي عنوان كرد: به لطف الهي و با 
حمايت هاي كارساز و ژرف نگري مقام معظم رهبري 
)مدظله العالي(، دولت هاي مختلف در اين سال ها مسير 
دستيابي به پيش��رفت هاي فناوري هسته اي را هموار 
ساخته  و اكنون داراي ظرفيت يكپارچه در اين صنعت 
هستيم و صاحب فناوري صلح آميز هسته اي شده ايم. وي 
خاطرنشان كرد: با وجود انجام عمليات هاي خرابكارانه 
و ترور و ... در پرتو الطاف خداوند متعال و تلاش جوانان و 
محققان، ظرفيت و قدرت تبديل علم و دانش به فناوري 
و صنعت در س��ازمان انرژي اتمي ايران به وجود آمده 
است.  اسلامي توضيح داد: اگر صحبت از چرخه نوآوري 
مي كنيم يعني فرآيند تبديل ايده به محصول در اين 
سازمان سازوكار يافته و همكاران ما توانسته اند از مرحله 
تحقيقات عبور كرده و به مرحله صنعتي برسند و بدين 
صورت نياز صنايع كشور به ابزارها و تجهيزات خارجي 

را برطرف كرده اند.

مشكلات چندين ساله
 ۱۰۰ روزه حل نمي شوند

سخنگوي دولت تأكيد كرد: اقتصاد علم است همانطور 
كه مهندس��ي و روابط بين الملل و پزشكي علم است. ما 
بايد اين علوم را درك كنيم. ما نمي توانيم در بسياري از 
موضوعات بدون به كارگيري ظرفيت هاي بين المللي، از 
جمله بريكس حركت كنيم؛ ما ني��از داريم با دنيا حرف 
بزنيم. مهاجراني در واكنش به اظهارات دانشجويان مبني 
بر تحقق نيافتن وعده رفع فيلترينگ، تصريح كرد: درست 
مي گوييد؛ آقاي رييس جمهور در بعضي وعده ها هنوز به 
موفقيت نرس��يده اند و واقعا قبول داريم و اين موضوع از 
جمله وعده هايي است كه در حال تلاش براي تحققش 
هستيم. اميدوارم بتوانيم وعده ها را محقق كنيم. وي در 
پاسخ به پرسش برخي دانشجويان درباره قطع شدن وام 
فرزندآوري، اظهار كرد: وام فرزندآوري قطع نشده است. 
وام ها سرجاي خودشان است اما فرآيندها طولاني است. 
سخنگوي دولت در بخش ديگري از سخنانش با تاكيد بر 
اينكه وفاق اصلي وفاق با مردم است، گفت: وفاق با دانش، 
وفاق با دانايي و خردمندي است، اصل وفاق ما اينجاست. 
حتما س��خنان دكتر عراقچي درباره تحولات سوريه را 
ش��نيديد كه گفت دولت سوريه و ارتش آن كشور به هر 
دليل، كاري كه بايد را انجام نداد و اينجاست كه بايد بفهميم 
بايد با مردم گفت وگو كنيم. بايد مشكلات را به مردم شرح 
داد. مهاجراني يادآور شد: بدانيم بدون حمايت مردم هيچ 
دولتي نمي تواند موفق شود. ما به شدت نياز به حمايت 
مردم داريم؛ بايد با مردم پيش برويم. بايد با همراهي مردم 
براي مردم حكومت كرد. ما قيم مردم نيستيم و با همراهي 
مردم مسائل را حل خواهيم كرد. وي ادامه داد: حل مسائل 
جامعه و حل ناترازي هاي بزرگي كه با آن مواجه هستيم و 
ناترازي هاي موجود نيازمند همكاري است. اگر به استان 
مازندران و گيلان سفر كنيد حتما تجمع زباله را در آنجا 
مي بينيد. معلوم است كه چنين شرايطي ناترازي محيط 
زيست ايجاد مي كند و معلوم است كه بايد اين مسائل را 
حل كنيم. سخنگوي دولت تأكيد كرد: مشخص است كه 
اين موضوع اصلا نه مربوط به ۱۰۰ روز اخير است نه صرفا  
مربوط به دولت شهيد رييسي است و نه صرفا متعلق به 
هشت سال دولت روحاني مي شود. اين مسائل در طول 
س��ال ها پيش آمده اس��ت و ما آنها را حل نكرديم. ما در 
طول اين سال ها به قول دكتر پزشكيان مُسكن داده ايم و 
امروز به جايي رسيديم كه مُسكن كمتر كار مي كند. پس 
بايد مساله ها را حل كنيم. مهاجراني گفت: مساله را بايد 
روي ميز بياوريم و به مردم بگوييم مشكل انرژي داريم؛ 
نباي��د دروغ به مردم بگوييم. عدد و رقم دروغ نمي گويد. 

كارشناسان هم اين موارد را مي دانند.

از تلاش براي رفع ناترازي تا آمادگي براي كنار زدن تحريم ها

مسعود پزشكيان در آيين بزرگداشت چهلمين سالگرد تشكيل شوراي عالي انقلاب فرهنگي: 

مذاكره آري، باج نه

با دستور و امر و نهي نمي توان جامعه را هدايت كرد
رييس جمه��ور با بي��ان اينكه با دس��تور و امر و نهي 
نمي توان جامعه را هدايت كرد و اين رويه فقط باعث 
مي شود مردم در مقابل ما بايستند، گفت: اينكه بگوييم 
اگر حرفي كه ما مي زني��م گوش نكرديد، با جريمه و 
زندان مواجه مي شويد، اين سه پيامدهاي فساد آميز 
دارد؛ اول اينكه قلب را سياه مي كند، دوم اينكه دين 
را تضعيف، سست و بي پايه مي كند و سوم هم اينكه 

انقلاب و تغيير و دگرگوني ها را نزديك مي كند.
مسعود پزشكيان در آيين بزرگداشت چهلمين سالگرد 
تشكيل ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي »حكمراني 
فرهنگ و علم« با بيان اينكه رسالت اصلي پيامبران 
اجراي حق و عدالت و رفع اختلافات و ايجاد انسجام 
در جامعه بوده است، اظهار داشت: زماني مي شود حق 
را گفت و عدالت را اجرا كرد كه وابستگي هاي قومي و 
گروهي را زمين بگذاريم و آنجا كه بر اساس تابعيت از 
نفس حق را ضايع كنيم، گرفتار ضلالت خواهيم شد.

رييس جمهور با اشاره به آيات و احاديث متعدد درباره 
اهميت رعايت حق و عدالت و عبور از هواي نفس افزود: 
عمل به حق و عدالت زماني مقدور و ممكن است كه 
انسان ها اين باور و اعتقاد را در وجود خودشان ايجاد 
كرده باش��ند. اگر ما حق و عدال��ت را رعايت نكنيم، 
وحدت و انس��جام نيز ج��اي خود را به نفس��انيت و 
حاكمي��ت نفس ش��يطاني مي دهد. ح��ق و عدالت 
جنسيت، قوميت، چپ و راست و مذهبي و غيرمذهبي 
نمي شناسد و حق هر انساني بايد فارغ از اين ملاك ها 

و صرفا بر اساس انسانيت او ادا شود.
دكتر پزش��كيان با تأكيد بر اينك��ه انقلاب فرهنگي 
واقعي بايد از درون خود ما شروع شود، تصريح كرد: در 
آيات و روايات متعددي تأكيد شده كه معلم بايد خود 
متعلم باشد؛ اگر مي خواهيم جلوداري كنيم، ابتدا بايد 
خودمان را اصلاح كرده باش��يم؛ هدايت ديگران بايد 

بر مبناي عمل و كردار باش��د، نه زباني، چرا كه رفتار 
در هر زبان و گويش��ي قابل درك و فهم است. بايد به 
آنچه مي خواهيم ديگران را به آن دعوت كنيم، عامل 
باشيم، نه اينكه در بيان چيزهايي بگوييم اما در عمل 

جور ديگري عمل كنيم.
رييس جمه��ور با بي��ان اينكه اصلاح را باي��د ابتدا از 
خودمان آغ��از كنيم، گفت: امروز مش��كل اصلي در 
جامعه ما اين اس��ت كه رفت��ار خودم��ان را اصلاح 
نكرده ايم، اگر نه امكان ندارد كه ما در جامعه بر اساس 
حق و عدالت عمل كني��م و بعد در جامعه نارضايتي 
عمومي و اجتماعي هم ايجاد ش��ود. ش��ايد عده اي 
زياده خواه باش��ند كه با اجراي حق و عدالت ناراضي 
شوند، اما اگر حق همه را فارغ از دسته و گروه و باور و 
دين داديم و با همه منصفانه برخورد كرديم، آن وقت 

مي توانيم الهام بخش باشيم.
دكتر پزش��كيان تأكيد ك��رد: با دس��تور و امر و نهي 
نمي توان جامعه را هدايت كرد و اين رويه فقط باعث 
مي شود مردم در مقابل ما بايستند. اينكه بگوييم اگر 
حرفي كه ما مي زنيم گوش نكرديد، با جريمه و زندان 
مواجه مي شويد، اين سه پيامدهاي فساد آميز دارد؛ اول 
اينكه قلب را سياه مي كند، دوم اينكه دين را تضعيف، 
سست و بي پايه مي كند و سوم هم اينكه انقلاب و تغيير 
و دگرگوني ها را نزديك مي كند. وقتي مي توان جامعه 
را هدايت كرد كه ابتدا با رفتارمان مردم را جذب كنيم و 

سپس آنها با الگوگيري از رفتار ما هدايت شوند.
رييس جمهور با بيان اينكه اگر بر اساس علم در تمام 
قسمت ها عمل كنيم، اصلا دعوايي به وجود نمي آيد، 
خاطرنشان كرد: اختلاف زماني شروع مي شود كه هر 
كس مدعي باشد كه صرفا او بر حق است و صرفا نگاه 
و استنباط او صحيح اس��ت. اگر همه بياموزيم كه بر 
اساس شواهد و مستندات سخن بگوييم و عمل كنيم، 

ديگر اختلاف پيدا نمي ش��ود. اختلاف زماني ايجاد 
مي ش��ود كه هر كدام از ما بدون توجه به مستندات 
مدعي باشيم كه راهي كه ما مي رويم، صحيح است. 
اگر انس��ان عاقلي باشيم حرف مس��تند به شواهد را 

مي پذيريم و دعوا نمي كنيم.
دكتر پزشكيان با اش��اره به اينكه هيچ ظلمي بالاتر 
از اين نيس��ت كه در مقابل علم و حرف و راه صحيح 
بايس��تيم، اظهار داش��ت: اگر ما ام��ور را در اقتصاد و 
دانش��گاه و ادارات درس��ت اداره مي كرديم، امروز در 
جايگاه متفاوتي قرار مي گرفتيم؛ انس��ان مسلمان و 
مومن بايد راه درست را برود و حرف محكم را بزند، چرا 
كه اساسا مبنا و جهت گيري فرهنگ بر حق و عدالت 
است و بايد بين خودمان و همه جامعه، چه كسي كه 
دوست مي شماريم و چه كسي كه دشمن، بر اساس 
حق، عدالت و انصاف رفتار كني��م. اگر اين انصاف را 
رعايت كرديم و مواظب نفس خ��ود بوديم، آن وقت 
مي توانيم فرهنگ را اشاعه دهيم و نيازي به دعوا، بگير 

و ببند و زدن و اخراج كردن نيست.
رييس جمهور افزود: مشكل خود ما هستيم، نه آنها؛ 
اين جوان��ان را ما تربيت كرديم ن��ه امريكايي ها، اگر 
مش��كل پيدا كردند، بايد نگاه كني��م ببينيم ما چه 
كرده اي��م كه اين اتفاق افتاده اس��ت و به جاي اينكه 
راه درس��ت را برود، راه ديگري را انتخاب كرده است؛ 
ام��روز اما به جاي اينكه برگرديم ببينيم چرا اين آدم 
راه درس��ت را انتخاب نكرده، داري��م همان فردي را 
كه خودمان تربيت كرده اي��م، جريمه مي كنيم. اين 
مساله اي است كه بايد جور ديگري به آن نگاه و نسبت 
به آن عمل كرد، با امر و نهي و دستور نمي شود باور و 
اعتقاد و فرهنگ را در جامعه اشاعه داد، بلكه با رفتار و 

الگو قرار گرفتن و الهام بخش بودن مي شود.
دكتر پزش��كيان با بيان اينكه امكان ندارد من انسان 

عالم، با اخلاق، منصف و خوبي باشم و آن وقت جوانان 
از چپ و غير چپ يا مذهبي و غيرمذهبي از من فراري 
باشند، تصريح كرد: انس��ان ها به دنبال خدا هستند. 
خداوند مظهر تمام خوبي هاست و هر انساني فطرتا 
به دنبال كس��ي مي گردد كه توانمندت��ر، عاقل تر و 
زيباتر باشد. اساسا انسان به دنبال تعالي و علم است. 
اين چيزي است كه بايد در جامعه اشاعه دهيم و بايد 
ابتدا آن را از خودمان شروع و بعد بر مبناي علم با هم 
گفت وگو كنيم. علم جاي دعوا ندارد، چرا كه مستند 

و بر اساس شواهد است.
رييس جمهور با اشاره به اينكه اگر بتوانيم اين 2 كار را 
انجام دهيم و در جامعه و ميان مردم آن را گس��ترش 
دهيم،  مي تواني��م جامعه اي محك��م و چنگ زده به 
ريسمان الهي بسازيم، گفت: اين وظيفه شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي است و شورا در دوره جديد بر همين 
مبنا آمده سامان دادن مدرسه و نظام آموزشي را در 

اولويت قرار داده تا كار از مدرسه آغاز شود.
دكتر پزش��كيان با بي��ان اينكه اگر ح��ق و عدالت را 
در جامع��ه پياده كنيم، ديگر دعوا نخواهيم داش��ت 

و پان تركيس��م و پان كرديس��م و پان عربيسم شكل 
نمي گيرد، خاطرنشان كرد: امكان ندارد كه ما بر اساس 
حق و عدالت عمل كنيم و در جامعه دعوا داشته باشيم. 
هر فردي زماني دنبال هويتش مي گردد كه آن را انكار 
كرده باش��ند و با او غيرمنصفانه برخورده شده باشد، 
زماني كه نتواند در جايگاهي كه شايستگي و توانمندي 
آن را دارد، قرار گيرد و در عوض كساني در آن جايگاه 
باشند كه شايس��تگي لازم را نداشته باشند، چرا كه 
اين فرد مثل آنها نيس��ت يا همزبان و داراي فرهنگ 
و مذهب ش��بيه آنها نيس��ت و اين عين بي عدالتي و 

بي انصافي است.
رييس جمهور اظهار داشت: اگر بتوانيم حق و عدالت را 
در كشور اجرا كنيم، وحدت و انسجام نيز شكل خواهد 
گرفت و جامعه اي مس��تحكم و پايدار ايجاد خواهد 
شد؛ اميدوارم شما بزرگان علم و فرهنگ كمك كنيد 
بر اس��اس اين اصول در جامعه حركت كنيم و حق را 
ناديده نگيريم. نارضايتي زماني آغاز مي شود كه كساني 
احساس كنند، حق شان ناديده گرفته شده است و آن 

وقت ديگر نمي شود آنها را هدايت كرد.


